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Drugie czytanie  - z listu do Hebrajczykow 1, 1-6 

Wielokrotnie i na różne sposoby przemawiał niegdyś Bóg do ojców przez proroków, a 
w tych ostatecznych dniach przemówił do nas przez Syna. Jego to ustanowił 
dziedzicem wszystkich rzeczy, przez Niego też stworzył wszechświat. Ten [Syn], który 
jest odblaskiem Jego chwały i odbiciem Jego istoty, podtrzymuje wszystko słowem 
swej potęgi, a dokonawszy oczyszczenia z grzechów, zasiadł po prawicy Majestatu na 
wysokościach. On o tyle stał się wyższym od aniołów, o ile odziedziczył wyższe od 
nich imię. Do którego bowiem z aniołów powiedział kiedykolwiek: Ty jesteś moim 
Synem, Jam Cię dziś zrodził. I znowu: Ja będę Mu Ojcem, a On będzie Mi Synem. 
Skoro zaś znowu wprowadzi Pierworodnego na świat, powie: Niech Mu oddają pokłon 
wszyscy aniołowie Boży!  

“Wielokrotnie i na różne sposoby przemawiał niegdyś Bóg do ojców przez 
proroków.” 

- To zdanie wskazuje na to, ze adresatem czytanego dzis listu sa chrzescijanie 
bardzo dobrze znajacy Stary Testament: zatem Zydzi, ktorzy przyjeli chrzest 
swiety.  

- Na przestrzeni wiekow, Bog stopniowo objawial sie narodowi wybranemu * 

• “oznajmił nam tajemnicę swej woli według swego postanowienia, które 
przedtem w Nim powziął dla dokonania pełni czasów…” (Ef 1, 9-10) 

• “Uznaj w sercu, że jak wychowuje człowiek swego syna, tak Pan, Bóg twój, 
wychowuje ciebie.” (Pwt 8,5) 



W kazdym wieku Bog powolywal prorokow, ktorzy przemawiali w Jego imieniu, 
ktorzy formowali serca i umysly narodu wybranego. Styl ich mowienia byl 
dostosowany do danej epoki i mentalnosci.  

« w tych ostatecznych dniach przemówił do nas przez Syna. » 

- Czasy ostateczne to czasy wypelnienia odwiecznych planow Bozych: to przyjscie 
oczekiwanego Mesjasza. Roznie wyobrazanao Go sobie. Jedni uwazali, ze bedzie 
prorokiem, inni ze bedzie kaplanem, a jeszcze inni oczekiwalo Mesjasza-Krola. 
Tymczasem okazalo sie, ze Jezus jest Mesjaszem, Prorokiem, kaplanem I Krolem. 

    Jezus : Mesjasz i Prorok. 

- Prorokow Starego Testamentu nazywano « ustami » Boga. Jezus jest Slowem 
odwiecznym. On, « który jest odblaskiem chwały Boga i odbiciem Jego istoty, 
podtrzymuje wszystko słowem swej potęgi… » 

• « Kto Mnie zobaczył, zobaczył także i Ojca. » (J 14,9) 

    Jezus : Mesjasz i Kaplan 

- W czasach Starego Testamentu posrednikami miedzy ludem a Bogiem byli 
arcykaplani. Jezus przez swa meke, smierc i zmartwychwstanie odbudowuje 
relacje grzesznej ludzkosci z Bogiem : zawiera Nowe Przymierze.   
 
    Jezus : Mesjasz i Krol. 

- Wskazuja na to slowa :  

• « zasiadł po prawicy Majestatu na wysokościach » 

• « Jam Cię dziś zrodził. I znowu: Ja będę Mu Ojcem, a On będzie Mi 
Synem.” 
Tytul Syna Bozego nadawano kazdemu nowemu krolowi Izraela, w dniu jego 
sakry.   

• « Ja będę mu ojcem, a on będzie Mi synem » (2 Sm 7,14) 

W odroznieniu od krolow ziemskich, Jezus jest krolem calego stworzenia :  

« On o tyle stał się wyższym od aniołów, o ile odziedziczył wyższe od nich imię. » 
(w.4)  « niech Jemu oddają pokłon wszyscy aniołowie Boży!” (w.6) 

- Aniolowie adoruja tylko Boga.  

« Ten [Syn], który jest odblaskiem Jego chwały i odbiciem Jego istoty, 
podtrzymuje wszystko słowem swej potęgi, a dokonawszy oczyszczenia z 
grzechów, zasiadł po prawicy Majestatu na wysokościach. » 

- Kazdy ochrzczony jest wszczepiony w Chrystusa. Jego powolaniem jest 
nieustanne zjednoczenie z Nim tak, by stawac sie « odbiciem Chwaly Ojca »…  

 

 



Ewangelia wedlug Jana  1, 1-18 

Na początku było Słowo, a Słowo było u Boga, i Bogiem było Słowo. Ono było na 
początku u Boga. Wszystko przez Nie się stało, a bez Niego nic się nie stało, co się 
stało. W Nim było życie, a życie było światłością ludzi, a światłość w ciemności świeci 
i ciemność jej nie ogarnęła. Pojawił się człowiek posłany przez Boga - Jan mu było na 
imię. Przyszedł on na świadectwo, aby zaświadczyć o światłości, by wszyscy uwierzyli 
przez niego. Nie był on światłością, lecz [posłanym], aby zaświadczyć o światłości. 
Była światłość prawdziwa, która oświeca każdego człowieka, gdy na świat przychodzi. 
Na świecie było [Słowo], a świat stał się przez Nie, lecz świat Go nie poznał. Przyszło 
do swojej własności, a swoi Go nie przyjęli. Wszystkim tym jednak, którzy Je przyjęli, 
dało moc, aby się stali dziećmi Bożymi, tym, którzy wierzą w imię Jego - którzy ani z 
krwi, ani z żądzy ciała, ani z woli męża, ale z Boga się narodzili. A Słowo stało się 
ciałem i zamieszkało wśród nas. I oglądaliśmy Jego chwałę, chwałę, jaką 
Jednorodzony otrzymuje od Ojca, pełen łaski i prawdy. Jan daje o Nim świadectwo i 
głośno woła w słowach: «Ten był, o którym powiedziałem: Ten, który po mnie idzie, 
przewyższył mnie godnością, gdyż był wcześniej ode mnie». Z Jego pełności 
wszyscyśmy otrzymali - łaskę po łasce.  Podczas gdy Prawo zostało nadane przez 
Mojżesza, łaska i prawda przyszły przez Jezusa Chrystusa. Boga nikt nigdy nie widział, 
Ten Jednorodzony Bóg, który jest w łonie Ojca, [o Nim] pouczył. 

 

- Jan napisal swa Ewangelie w jezyku aramejskim. Jednak ta, ktora dzis znamy jest 
jej greckim przekladem. 
  

« Na początku » 

- Jan uzyl tego samego slowa, ktore rozpoczyna ksiege Rodzaju : hebrajskiego 
« Bereszit ». Nie chodzi tu o ustawienie chronologi wydarzen ale zaznaczenie, ze 
to co sie zaczyna jest poczatkiem wszystkiego, jest fundamentem wszystkich 
rzeczy, ktore sie wydarza.  

« Słowo było u Boga, i Bogiem było Słowo. Ono było na początku u Boga. 
Wszystko przez Nie się stało » 

- Słowo jest zwrocone do Boga…otwarte na dialog.  
- Cale stworzenie jest owocem dialogu Milosci Boga Ojca i Syna. 
- Powolaniem Adama i calej ludzkosci jest zycie w doskonalym dialogu milosci z 

Bogiem Ojcem.  

« Wszystkim tym jednak, którzy Je przyjęli, dało moc, aby się stali dziećmi 
Bożymi, tym, którzy wierzą w imię Jego - którzy ani z krwi, ani z żądzy ciała, ani z woli 
męża, ale z Boga się narodzili. » 

- Chodzi tu o odzyskanie synowskiej relacji z Bogiem, pelnej calkowitego zaufania. 
- Ci, « którzy wierzą w Jego imię », ida za Nim. 
- Wierzyc w Jego imie to takze ufac bezgranicznie Ojcu, w kazdej sytuacji, cokolwiek 

sie dzieje…  



 
« Słowo stało się ciałem i zamieszkało wśród nas. » 
 

- Bog jest posrod nas, w naszym codziennym zyciu.  Nie musimy uciekac od swiata, 
by Go spotkac !  

- W zwyklej rzeczywistosci tego swiata mozemy odnajdywac slady Jego 
Obecnosci… 
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